
 

 

 

 توصيف مقرر دراسي

 

 1204حسب  رمز المقرر محاسبة التكاليف  اسم المقرر

 السادس المستوى البكالوريوس في المحاسبة    البرنامج

 4+1 الساعات المعتمدة (1202التكاليف )حسب الإدارية ومحاسبة المبادئ  المتطلبات السابقة

 :أهداف المقرر

  .فهم أساليب قياس التكلفة -1

 .التخطيط والرقابةعمليات في  هافهم دورو معالجة بيانات التكاليف والتعامل معها -2

والإلمام بالأسس العلمية والعملية المقبولة في مجال نظم التكاليف المختلفة، بما يمكن من تصميم نظم تكاليف ملائمة لمختلف  -3

 الأنشطة والشركات.

 مفردات المقرر:

 .جلنظام تكاليف الأوامر الانتاجية قصيرة الأالموضوع الأول: 

 نظام تكاليف الأوامر الإنتاجية طويلة الأجل " العقود أو المقاولات ".الموضوع الثاني: 

 نظام التكاليف المشتركة والمنتجات الفرعية.الموضوع الثالث: 

 تكاليف المراحل الإنتاجية.نظام الموضوع الرابع: 

 نظام التكاليف المعيارية وتحليل الانحرافات.الموضوع الخامس: 

 :المراجع الرئيسة للمقرر

 المرجع الرئيسي:

هورنجرن "محاسبة التكاليف، مدخل ادارى"، الجزء الأول والجزء الثاني، الطبعة السادسة عشر، ترجمة الهيئة  -

 السعودية للمحاسبين القانونيين .

 المراجع الأخرى:

 

 توزيع الدرجات:

 ( درجة.25( درجة ويخصص للثاني )20اختباران دوريان يخصص للأول ) (1)

 ( درجات.15) جماعي مشروعوواجبات وتطبيقات عملية ومناقشات فصلية واختبارات قصيرة  (2)

   الطلاب والطالبات.( درجة. على أن يكون الاختبار النهائي موحد بين الشعب لقسمي 40الاختبار النهائي ) (3)

  



 

 

Course Outline 

 

Course title Cost accounting Course code Acc 1204 

Program Bachelor in Accounting Level Sixth 

Prerequisite Principles of management and cost 

accounting – Acc 1202 

Credit hours 1+4 

Main learning outcomes:  

1 - Understanding cost measurement methods. 

2- Processing and dealing with cost data and understanding its role in planning and control 

processes. 

3 Familiarity with the accepted scientific and practical foundations in the field of various cost 

systems, enabling the design of appropriate cost systems for various activities and companies. 

Topics to be covered: 

The first topic: The short-term production order costing system. 

The second topic: The system of costs for long-term production orders “contracts”. 

The third topic: The system of joint costs and sub-products. 

The fourth topic: process costing system. 

The fifth topic: Standard costing system and analysis of deviations. 

Required textbooks: 

Main Reference: 

• Horngren, “Cost Accounting, an management Introduction”, Part One and Part Two, 

Sixteenth Edition, translated by the Saudi Organization for Certified Public Accountants 

Other references: 

 

Grading: 

(1) Two periodic tests, the first with 20 degrees and the second with 25 degrees. 

(2) Assignments, practical applications, class discussions, quizzes, and a group project15 scores. 

(3) The final test is 40 degrees. The final test shall be unified among the divisions of the male and 

female sections.   

 
  

  

 

 

 

 


